
februvarija; vendar se nam zdi potrebno, da 
še nekatere reči iz dež. zbora natančneje 
omenimo. Dne 23. febr. se je vršila volitev 
12 udov v deželno davčno komisijo. Nemška 
večina je sklenila, da se imata voliti izmed 
velikega posestva 2 uda, izmed mestne sku
pine 2 in izmed kmečkih poslancev dva; iz 
cele zbornice pa 6 poslancev. Poslanci 
kmečke skupine so se pogodili, da se ima 
voliti 1 nemški konservativec in 1 Slovenec. 
Izvolila sta se v tej skupini dekan dr. Črstvov 
in Slovenec g. Pavel Simon v Mariboru. Na
mestnik poslednjega je g. Kukovec v Ljutomeru. 
Iz cele zbornice so dovolili Slovencem tudi 
enega uda. Izvolil se je g. Franc Robič, de
želni odbornik, in v namestnika g. dr. Ivan 
Dečko. Nemškim konservativcem se ni do
volil iz cele zbornice nobeden člen. 

Nastal je potem razgovor o 6letnem 
šolskem obiskovanju. Kakor že veste, so letos 
liberalni nemški poslanci pobrali predlog kon
servativcev, naj se spremeni državni šolski 
zakon tako, da bo deželni zbor štajarski 
smel skleniti 6  l e t n o šolsko obiskovanje. 
Naučni odsek, v katerem imajo nemški libe
ralci večino, je pa zavrgel ta predlog ter 
zbornici nasvetoval, naj naroči deželnemu od
boru, da še poizveduje v tej zadevi. Konser
vativni poslanec Hagenhofer predlaga, naj 
deželni zbor zahteva od vlade, da skrbi za 
spremenitev dotične državne postave. Ta 
predlog se je pa zavrgel. Zanj so glasovali 
vsi kmečki poslanci (16 jih je bilo navzočih 
izmed 23); proti temu predlogu jih je pa 
glasovalo ostalih 28 poslancev. Še mnogoteri 
tistih, ki so poprej predlog za vpeljavo šest
letne šolske dobe podpisali, so glasovali zdaj 
proti predlogu. Pri zdajšnjih deželnozborskih 
razmerah ni pričakovati, da se še kmalu 
olajša teško šolsko breme. Po mojih mislih 
ni za zdaj druge pomoči, kakor da se ob
č i n e , ki želijo polajšanje, obrnejo na pri
hodnji deželni zbor v mnogoštevilnih proš
njah ter dokazujejo s tehtnimi podatki, kako 
težavno je za kmečko ljudstvo, ako morajo 
otroci, oddaljeni od šole, celi dan brez jesti 
ostati v šoli. Naj se pa take prošnje pred
ložijo deželnemu zboru po kakem deželnem 
poslancu v z a č e t k u deželnega zbora. Ne
katere letošnjih takih prošenj je vendar de
želni zbor priporočil deželnemu šolskemu svetu 
v ugodno rešitev. 

Dne 25. febr. so bile na dnevnemu redu 
deželne železnice. K tej točki se je oglasilo 
mnogo govornikov. Zastran konjiške želez
nice se je pritoževal poslanec J. Žičkar, da 
mora konjiški okraj vsako leto doplačevati 
po 6300 fl. za to železnico, a vrhu tega pa 
še cela dežela 5450 fl. Kaj je uzrok, da ima 
ta železnica leto za letom tolik primanjkljej ? 
Prvi uzrok je ta, da so vozne cene previsoke. 
Blago se spravi po cesti po nižji ceni v Po
ličane, kakor po železnici. Drugi uzrok je to, 
da je železnica prekratka. Ko bi se mogla 
železnica pozidati do Doliča, koder bo vozila 
nova železnica iz Velenja v Dravograd že 
meseca julija 1899. bi bilo več prometa. 
Imenovani poslanec prosi vlado, naj ona pri
pomore z državnimi doneski, da se pozida 
ta proga. Slednjič predlaga, naj se deželnemu 
odboru naloži, da preiskuje in v prihodnjem 
zasedanju poroča deželnemu zboru: Ali bi ne 
bilo mogoče odvzeti konjiškemu okraju in 
celi deželi teško breme vsakoletnega dopla
čevanja za to železnico s tem, da se želez
nična proga potegne iz Konjic do Doliča in 
se znižajo vozne cene? Ta predlog se je sprejel. 
G. Iv. Vošnjak je priporočal, naj se na progi 
CeljeVelenje vpelje še jeden vlak, ker do
zdajšnja 2 ne zadostujeta. G. dr. Rosina je 
izrazil zastran železnice SpielfeldLjutomer 
željo, naj se vožnji red spremeni, in naj se 
železnica nadaljuje iz Ljutomera v Središče 
ali v Ormož. Gosp. cesarski namestnik je v 
zadevi nadaljevanja železnice iz Konjic do 
Doliča g. J. Žičkarju obljubil, da bi država 
pomagala zidati to železnico, če se bo ude
leževala tudi dežela. 

Istega dne se je v večerni seji razprav
ljalo o skupnih deželnih potrebščinah za leto 

1898. Vse potrebščine znašajo 7,317.818 gld., 
lastni deželni dohodki 4,105.345 gld., pri
manjkljej znaša 3,212.473 gld. — Pri točki: 
»deželna uprava* se je oglasil poslanec J. 
Žičkar ter razkrival krivice, ki se godijo slo
venskemu prebivalstvu dežele, ki ne dobiva 
iz Gradca nobenega slovenskega dopisa; na 
mariborski vinarski šoli, katero obiskujejo z 
malimi izjemami sami slovenski dečki, se 
poučujejo edino le v nemškem jeziku; na 
postajah deželnih železnic se pa nahajajo 
sami nemški pokvečeni napisi, katerih nihče 
ne razume. Kdo zastopi besede Gattersdorf, 
Plankenstein ? Naš deželni odbor je letos do
nesek za »Siidmarko* skril med ustanove in 
štipendije*. Temu počenjanju, kakor že ome
njeno, so se upirali poslanci J. Žička r , 
dr. S e r n e c in dr. R o s i n a ; se ve brez 
uspeha. Obžalovanja vredno je to, da so se 
dali nemški konservativci letos strahovati od 
liberalcev in so glasovali tudi za »Siidmarko*. 

Ne smemo še pozabiti, kako grozno se 
je osmešil pred celim deželnim zborom znani 
Slovenožerec baron Rokitanskv. Ta človek je 
zakričal v zbornici: »Cela Štajarska je nemška!» 
In naše zapeljano slovensko ljudstvo pošilja 
po nekod svojemu največjemu sovražniku 
zaupnico! Ta klativitez je stavil nekaj pred
logov v zbornici, s katerimi meče samo le 
pesek ljudem v oči, da jih zaslepi in za
peljuje. A zadnjič jo je slabo skupil. Dežel
nemu odboru, posebej še dr. Jož. Schmi
dererju je očital podkupljivost. Ko je zahteval 
dr. Schmiderer od njega, naj dokaže, če more, 
da se je on ali kdo drugi v deželnem odboru 
dal kedaj podkupiti, če le samo za toliko, 
kolikor ima črnega pod nohtom, zvijal se je Ro
kitanskv, kakor kača; pa ni mogel nič go
tovega povedati. Vsa zbornica ga je obsodila 
radi njegovega obrekovanja. Prisiljen je bil 
torej dne 26. febr., da je preklical v zbornici 
svoje obrekljive besede in prosil razžaljene 
za odpuščanje. No modri Slovenci! Le pošljite 
še kako zaupnico temu širokoustnežu, ki ga 
sami Nemci več ne marajo! 

Kakor smo zadnjič na kratko poročali, 
zaključil se je deželni zbor zvečer dne 26. 

Deželni zbor štajarski. 


